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يك��ي از مقاطعي كه در نهضت امام بس��يار تعيين كننده 
بود، 15 خرداد س��ال 1342 بود كه در شهرهاي مختلف 
انعكاس هاي مختلفي داشت. آيا اين رويداد در تبريز هم 
انعكاس��ي داش��ت و آيا آيت الله قاضي طباطبائي فعاليت 
خاص��ي داش��تند. خاطرات خ��ود را از اي��ن مقطع بيان 

بفرمائيد.
محور حركت نهضت حضرت امام در تبريز منحصراً حضرت 
آيت الله قاضي طباطبائي بودند، يعني من غير از ايشان و چند 
روحان��ي مثل مرح��وم آيت الله انزابي و يك��ي دو نفر ديگر 
كس��ي را س��راغ ندارم كه آن موقع در آذربايجان با حضرت 
آيت الله قاض��ي طباطبائي در اين مبارزات عظيمش س��هيم 
باش��ند. حضرت آيت الله انگجي بودند. خيلي معدود بودند، 
چون بيش��تر جامعه روحاني��ت آن روز تبريز پيرو حضرت 
آيت الله العظمي ش��ريعتمداري بودند، بنابراين در اين مسائل 
دخالت نمي كردند. حضرت آيت الله قاضي طباطبائي استثنا 
بود. آن موقع من جوان تازه سالي بودم، يعني در سال 42، 17 
سال داشتم. در تبريز، ما اعلاميه هاي حضرت امام را از طريق 
شخصي به نام حاجي جليل مقني اقدم كه بعد شهرتش را به 
متقي نژاد تغيير داد، مي گرفتيم. ايش��ان نوحه خوان و يكي از 
ش��خصيت هاي مبارز تبريز بود كه سه سال پيش فوت كرد. 
ايشان اعلاميه ها را از آقاي قاضي مي گرفت و براي ما مي آورد. 
ما آن موقع چند تا جوان بوديم كه اين اعلاميه ها را با دست 
كپي مي كرديم. هر بار تقريبا 30 بار در 3 نس��خه مي نوشتيم 
كه مي ش��د 90 نسخه. براي خودمان جمع كوچكي داشتيم. 
من ضبط صوتي خريده بودم به قيمت 450 تومان كه خيلي 
هم گران بود. سخنراني هاي حضرت امام را از روي نوارهائي 
كه دست حضرت آيت الله قاضي بود، پياده و با دست تكثير 
مي كردي��م و تقريباً  كمي پس از اذان مغرب كه هوا تاريك و 
تردد در كوچه ها كم مي شد- بالاخص در آن سال ها در تبريز 
روشنائي در كوچه هاي پائين شهر نبود- اعلاميه ها را در پاكت 
مي گذاشتيم و داخل خانه ها مي انداختيم. اين كار در آن موقع 
كار بسيار مؤثر و منحصر به فردي بود. با اينكه سنم كم بود، در 
انجمن حجتيه و منزل آقاي قاضي تردد داشتم و از روحانيون 
غير از ايش��ان و آن چند نفري كه نام بردم، كس��ي نبود و ما 

تحت رهنمود ايشان بوديم.
در 15 خرداد ش��عاري توسط هيئت ها و دستجات عزاداري 
تكرار مي ش��د كه در تبريز بسيار معروف است كه مضمون 
آن اين بود كه: »حاكم شما، شاه شما، مزدور است/ مزدوري 

مزدور را نكنيد.« اين شعار در سال 42، شعار بسيار پرمحتوائي 
بود. در آن موقع مثل دس��تجات »شاه حسين، واحسين« كه 
چوب  برمي داريم، استثنائاً آن سال با چوب به هيئت عزاداري 
بازار آمده بوديم و چوب به دس��ت،  اين ش��عار را مي داديم. 
براي اولين و آخرين بار اين حركت انجام شد و ديگر تكرار 
نشد. دس��تجات تحت نفوذ حضرت آيت الله قاضي، خارج 
از نفوذ آن دس��ته از روحانيت در بازار شركت كرده بودند و 
به اين شكل ش��عار مي دادند. من خوب يادم هست كه آنها 
عموما تماشاچي بودند. حتي نماينده   آيت الله شريعتمداري را 
مي شناختم، چون با پسرهاي او دوست صميمي بوديم و رفت 
و آمد هم داشتيم. آنها اصلا شركت نكردند و صرفا تماشاگر 
بودند. فقط مردم تبريز بودند كه در بازار به فراخوان حضرت 

آيت الله قاضي طباطبائي در اين مراسم شركت كرده بودند.
آيا ارتباط شما با آيت الله قاضي ادامه داشت؟

به واس��طه اي بله. من عضو س��ازمان مجاهدين خلق بودم، 
هرچند بعد از انقلاب مطلقا فعاليت سياس��ي نداشتم، ولي 
س��ازمان مجاهدين در حقيقت علقه اش و اساسش در بيت 
حضرت آيت الله قاضي طباطبائي بس��ته ش��ده است. شهيد 
محمد حنيف نژاد كه در زمان ش��اه اعدام ش��د، حاج محمد 
حس��ن عبد يزداني و خواهرزاده آيت الله قاضي: حاج س��يد 
محمد الهي، برادرزاده علامه فقيد محمدحسين طباطبائي و 
دكتر سيد محمد ميلاني اينها عمدتا جلساتي منظم و مرتب 
با حضرت آيت الله قاضي داشتند. من هم به واسطه ارتباط با 

محمد حنيف نژاد از ماوقع جلس��ات و اين جمع قرآن خوان 
مطلع بودم. به طور معمول در مس��جد بسيار كوچكي، روبه 
روي مسجد كبود تبريز، شخصي به نام آقاي كهنموئي – كه 
خدا رحمتش كند – قرآن تدريس مي كرد. ايشان از نزديكان 
آقاي قاضي بودند و ايش��ان قرآن را در آن موقع، بعد از سال 
42، در اين مس��جد براي جوان��ان تدريس مي كرد. اكثر اين 
جوان ها همان هائي هستند كه در سال 42 در تظاهرات تحت 
زعامت آيت الله قاضي ش��ركت داش��تند و من هم به واسطه 
همين جمع، يعني دكتر ميلاني و حاج آقا سيد محمد الهي با 
آقا مرتبط بودم. همان طور كه عرض كردم تمام حركت هاي 

عليه رژيم پهلوي همين نقطه بود و جز اين نبود.
ارتباط مستقيم شما با آيت الله قاضي طباطبائي مجدداً كي 

برقرار شد؟
خدا رحمت كند حضرت آيت الله قاضي طباطبائي را. بر گردن 
ما واقعاً  حق دارد. ما هرگز نتوانستيم اين حق را جبران كنيم. 
پس از دستگيري ما، ايشان جزو روحانيوني بودند كه در تائيد 

ما اعلاميه دادند.
شما در چه سالي و چرا دستگير شديد؟

 پس از لو رفتن سازمان مجاهدين در اثر ضربه شهريور سال 
50، ايش��ان جزو استثنا روحانيوني بودند كه در تائيد افرادي 
كه در سازمان مجاهدين مي شناختند، اعلاميه دادند. سازمان 
به تبع افرادي چون محمد حنيف نژاد مورد تائيد ايشان قرار 

گرفت.
آيا اعلاميه به نام اعضاي س��ازمان مجاهدين خلق بود يا 

كل سازمان؟
به نام دستگيرشدگان بود. اين نكته مهم است كه ايشان روي 
همين دستگيرشدگان كه مي شناختند تاكيد داشتند. من اطلاع 
دارم كه آيت الله ش��هيد مدني اين مورد را شخصا در مجامع 
مختلف تائيد مي فرمودند. پس از آزادي من از زندان در سال 
56 ، مج��دداً ارتباط من با حضرت آيت الله قاضي طباطبائي 

برقرار شد.
آيا آن نامه ايشان اثري هم داشت؟

البته كه اثر داش��ت. آن موقع مي گفتند اينها ماركسيست هاي 
اسلامي هستند و اين نامه در حقيقت جوابي براي اين حرف 
بود. وقتي آيت اللهي نامه مي نويسد و جمعي را تائيد مي كند، 
در واقع تودهني به عده اي مي زند كه مي گويند اينها مذهبي 
نيستند، بنابراين تائيد ايشان در واقع خنثي كننده تبليغات آنها 

عليه ما بود.

يكي از آقايان جلوي روي ش�خص بنده 
به آقاي قاض�ي توهين خيلي بدي كرد. 
آن موقع اينها در تظاهرات و اعتراضات 
نسبت به رژيم ابداً  شركت نمي كردند، به 
همين دليل مي گوي�م آقاي قاضي تنها 
كانون مبارزه بود. ش�هامت آقاي قاضي 
بي نظير بود. ايشان واقعا نمي ترسيد. در 
آن موق�ع در تبريز كمتر روحاني اي بود 
كه اين ش�جاعت را داشته باشد. در آن 
شرايط، اعلاميه دادن و آن حمايت علني 
و مخفي از تظاهرات و اعتراضات خيلي 

شجاعت مي خواست.

»شهيد آيت اله قاضي و گروهك ها« در گفت و شنود شاهد 
ياران با حسينعلي طاهرزاده

محور وحدت مبارزين 
درآذربايجان بود ...

درآمد
مديريت كم  نظير ش��هيد آيت الله قاضي در روزه��اي بحراني منتهي به 
پيروزي انقلاب و پس از آن در منطقه پرآش��وبي چ��ون آذربايجان و 
مواجهه مدبرانه با فتنه هاي گوناگوني كه در آن ديار به وقوع مي پيوست، 
شايسته پژوهش هاي گسترده است كه متاسفانه چندان بدان پرداخته نشده 
است. محمود طاهرزاده كه يكي از چهره هاي زندان كشيده است كه گام 
در راه مبارزه مس��لحانه نيز نهاده بود، ابعادي از اين مديريت شهيد را در 
مواجهه با گروه هاي مختلف بازگو نموده اس��ت.  اميد آنكه اين گفتگو 

گوشه هائي از اين تلاش ارزشمند را بازتاب دهد.   

يادمان شهيد آيت الله محمد علي قاضي طباطبايي 
شماره51/ بهمن ماه 1388  
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الان 38 س��ال از آن س��ال ها مي گذرد و مي توان قضاوت 
دقيق تري درباره آن حوادث داش��ت. واقعا در آن سال ها 

جمع شما هيچ گرايشي به ماركسيسم نداشت؟
سازمان ما از نظر ايدئولوژيك با تنفر از حزب توده پي ريزي 
ش��د و به وجود آمد و از نظر سياس��ي با نفرت از امريكا به 
عل��ت كودتاي 28 مرداد و ادامه عمليات بعدي او در ايران و 
نفرت از انگليس به علت ساقط كردن دولت ملي مصدق و 
غارت و چپاول هاي بعدي او، در حقيقت در دو بعد پايه هاي 
س��ازمان هاي ما را تشكيل مي دادند: داش��تن هويت ملي و 
ايدئولوژي اسلامي. غير از اين هر كس سخني بگويد، واهي 

است.
برخي معتقدند كه اگر چه در آن سال ها رنگ و بوي اسلام 
بر سازمان مجاهدين زده ش��ده بود، اما از همان موقع ته 
گرايش هائي به ماركسيسم در بين برخي از افراد سازمان 
وجود داش��ت و تائيد افرادي چون آيت الله قاضي، زمينه 
برملا ش��دن اين ته گرايشات را ضعيف كرد و امثال تقي 
شهرام توانستند در فضاي مناسبي كه به وجود آمد، از اين 
ته گرايش ها استفاده كنند و سازمان مجاهدين را يكسره به 
ورطه ماركسيسم بكشانند. بعضي ها هم معتقدند كه چنين 
چيزي وجود نداشته است. منظور از ته گرايش ماركسيستي 
نوعي برداش��ت هاي خاص اقتصادي، نوعي گرايش��ات 
اجتماعي، نوعي تفاس��ير خاص و ترجمه هاي خاص از 
آيات قرآن و امثالهم است، نه اينكه مستقيما از آراي لنين و 
ماركس برداشت كرده باشند. آيا نوعي تمايل به تفكرات 

ماركسيستي در اين سازمان وجود داشت يا نه؟
مثال بعيد و دوري مي زنم و بعد پاس��خ شما را مي دهم. اگر 
شخص نابابي از چاقو اس��تفاده نادرستي بكند، آيا ما اجازه 
جمع كردن همه چاقوها و كاردها را داريم؟ پس اس��تفاده و 
غلط يك عده از چاقو، ضرورت و اس��تفاده صحيح از چاقو 
را نفي نمي كند.  پيدايش عده اي آدم ناباب در سازمان به اين 
مثالي كه عرض كردم، بيشتر شبيه است. همان طور كه اشاره 
كردم، اساسا استراتژي ما استراتژي مذهبي بود. ما از مذهب 
براي وسيله ساختن و چهره مردمي پيدا كردن استفاده نكرديم. 
ما اسلام را قبول داشتيم. اگر غير از اين بود كه اعلام مي كرديم، 
چون در آن زمان خيلي ها بودند كه ماركسيست شدن را براي 
خود افتخار مي دانس��تند و كلي هم پُ��ز مي دادند و حداكثر 
امتيازي كه به بالا مي دادند مي گفتند اينها خرده بورژوا هستند، 
ولي موضع گيري رژيم پهلوي و امريكائي ها و انگليسي ها و 
ستمگران عليه ما بيشتر جنبه سياسي داشت، نه جنبه اعتقادي، 
چون آنهائي كه ما را به ماركسيس��ت بودن متهم مي كردند، 
خودشان اصلا دين نداشتند! منتهي بيشتر از اين مورد ناراحت 
هستم كه كس��اني بدون اينكه از اصل موضوع اطلاع داشته 
باشند، ما را با اين حربه مي كوبند، درحالي كه كسي اگر فردي 

را كه به اس��لام اقرار دارد و شهادتين 
را گفت��ه، ب��ه غير آن مته��م كند، به 
ديگرانديشي متهم كند، فكر مي كنم 
معصيت بزرگي كرده باش��د. من در 
اين مورد حديثي را شنيده ام كه عينا 
خدمتتان عرض مي كنم. گويا در يكي 
از جنگ هاي صدر اسلام، جناب زيد 
رضي الله كه فرمانده پيامبر اكرم)ص( 
بود، بر مشركي كه در جنگ حين فرو 
آوردن شمشير، كلمه لااله الا الله گفت، 
شمشيرش را فرود آورد و اين مشرك 
كشته شد. خبر براي پيامبر)ص( بردند 
و ايش��ان تا يك هفت��ه با جناب زيد 
صحبت نكرد. زيد بسيار ناراحت شد 
و مكرر خدمت حضرت ش��رفياب 
شد كه من گناهم چيست؟ تا پس از 

يك هفته التماس و استدعا از حضور نبي اكرم)ص(، حضرت 
مي فرمايند تقصير تو اين است كه بر كسي كه كلمه توحيد را 
گفت شمشير زدي، اسلام كسي را كه در محدوديت شمشير 
قرار گرفته و كلمه توحيد را مي گويد، با اين رويه، كافر تلقي 
نمي كند و او را مي بخشد، چگونه كسي را كه يك عمر نماز 
مي خواند و اقرار به شهادتين، او را متهم به ماركسيست بودن 

و التقاطي بودن مي كند.
پس به نظر ش��ما حمايت آيت الله قاضي، حمايت كاملا 

اصيلي بود؟
كاملا حمايت اصيل و برخاس��ته از شناخت دقيق ايشان از 

اين افراد بود.
آيا در دوراني كه زندان بوديد، با واسطه با آيت الله قاضي 

ارتباط داشتيد؟
من نه، ولي دوستاني كه از زندان آزاد شده بودند تا سال 57 

هم با ايشان ارتباط داشتند.
آي��ا در زن��دان ك��ه بوديد، خبرهائي از ايش��ان به ش��ما 

مي رسيد؟
بله، نه تنه��ا از آيت الله قاضي، حت��ي از علامه فقيد آيت الله 
طباطبائي. خواهرزاده آقاي قاضي، آقاي الهي دو بار دستگير 
شدند. هر بار كه ايشان بيرون مي رفتند و برمي گشتند، واسطه 
ما بودند و طبيعتا اخبار را مي آوردند. برادر حاج محمدحسن 
عبد يزداني، يعني حاج محمدعلي عبد يزداني هم از مريدان 
آق��اي قاضي بودند. من در زندان تبريز بودم و نيمه ش��عبان 
نزديك بود. در زندان تبريز نشسته بودم. ما اين روز را در تبريز 
بس��يار زيبا جشن مي گرفتيم. ديدم مرا از بلندگو زير 8 صدا 
زدند. ما را معمولا براي خير نمي خواستند و اغلب مي بردند 
كه كتك بزنند، ولي اين دفعه ديدم كه دو سيني بزرگ شيريني 
با لطيف��ه مخصوص تبريز با يك طبق مي��وه دادند به من و 
گفتند مال شماست. ما با همين ميوه و شيريني در داخل زندان 
جشن نيمه شعبان را گرفتيم. سال 54 بود. اينها را محمدعلي 
عبد يزداني براي ما فرستاده بود. اين يكي از همان نشانه هاي 

ارتباط ما با آيت الله قاضي است.
در س��ال 56 كه آزاد شدم، رفتم ديدن حاج محمدعلي عبد 
يزداني و گفتم ش��ما ما را شرمنده كرديد كه اين همه ميوه و 
شيريني فرستاديد، ولي خيلي به جا بود، چون واقعا در زندان 
دلتنگ بودم كه نمي توانس��تم براي جشن نيمه شعبان كاري 
بكنم. ايشان گفتند رشوه اي كه براي آوردن آن ميوه و شيريني 
دادم، خيلي بيش از قيمت خودش بود. مريدان آيت الله قاضي 

به اين شكل حمايت هاي با واسطه ايشان را از ما داشتند.
در سال 54 تغيير ايدئولوژي سازمان مجاهدين خلق علني 
ش��د. آيا تغييري در رويه مريدان آيت الله قاضي نسبت به 
اين موضوع، چه در داخل و چه در خارج زندان مشاهده 

كرديد؟

اي��ن مس��ئله از دو جنبه قابل بررس��ي اس��ت. يكي اينكه 
خوش��بختانه يا متاس��فانه در همان مقطع تغيير ايدئولوژي 
سازمان، خواهرزاده آيت الله قاضي طباطبائي مجددا دستگير 
شدند و اين دستگيري در ارتباط با سازمان بود. وقتي ايشان 
را به زندان كميته مشترك مي برند. در آنجا ايشان را شكنجه 

مي دهند و ايشان مقاومت مي كند. بازجوها غير از شكنجه هاي 
فراوان، براي شكستن مقاومت ايشان مي گويند زياد به خودت 
زجر نده. سازمان شما اسلامي نيست. بعد هم مثل اينكه وحيد 
افراخته را مي آورند و او مي گويد ما نه تنها مسلمان نيستيم كه 
مسلمان هم نبوده ايم و يك چيزهائي را هم از خودش مي بافد 
ت��ا كارش را توجيه كند. موضوع اينكه س��ازمان مجاهدين 
مسلمان نيستند به گوش دائي ايشان آيت الله قاضي و عمويشان 
علامه طباطبائي مي  رسد. حاج آقاي الهي وقتي اين حرف ها را 
در آنجا مي شنود، بهت زده مي شود، چون مي بيند كه افراخته 
به كلي اسلام را انكار مي كند. بعد هم سازمان مجاهدين رسما 
اعلام مي كند كه ما به اسلام اعتقاد نداريم. من همه اين موارد 
را در كتابي به نام »مجاهدين، استراتژي، ديدگاه ها و تفاوت ها« 
نوش��ته ام و اين مس��ئله را در آنجا آورده ام و بدون صغري و 
كبري چيدن و آسمان و ريسمان را به هم بافتن، تحليل كرده ام 
كه تغيير ايدئولوژي سازمان، ريشه در آموزش هاي آن نداشت. 
اگر داشت ما هم اين تغيير را مي پذيرفتيم. ما كه استثنا نيستيم. 
خيلي ها مث��ل من بودند و حتي بعضي، مثل ش��هيد واقفي 
جانش��ان را دادند. منتهي اين مسئله كه در زندان مطرح شد، 
س��ازمان مجاهدين به سه گروه تقسيم شد. يك گروه بعدها 
نام پيكار را براي خود انتخاب كرد. تعدادي كه خودش��ان را 
مجاهدين با اصالت تلقي مي كردند، همين مسعود رجوي و 
موسي خياباني و ... بودند. تعدادي هم مثل من و دكتر ميلاني 
و حاج محمد الهي كه تعدادشان از هر دو تا گروه ديگر بيشتر 
ب��ود و به صورت تكي در زندان ها بودند و جذب هيچ يك 
از آن دو گروه نشدند. اكثريت قريب به اتفاق اين گروه سوم، 
پس از پيروزي نهضت به رهبري امام، به اين نهضت پيوستند 

29 بهم�ن نه در حيطه قدرت ما بود، 
نه در حيطه قدرت ساير گروه هائي كه 
موازي با ما با آيت الله قاضي در ارتباط 
بودند، فقط در حيطه قدرت مردم بود 
والس�لام! آن موقع بود كه من ديدم 
پليس ها دارند به طرف شهرباني كه 
آن موقع پشت مسجد ارك بود، فرار 

مي كنند.
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و جذب جنبش مجاهدين خلق نشدند.
علتش هم اين بود. آنچه عامل مؤثر در ماركسيس��ت شدن 
سازمان مجاهدين بود، يكي تبليغ و تاثير چندين كشور بود 
كه با اس��تفاده از ماركسيسم توانس��ته بودند خود را از يوغ 
امپرياليس��م رها كنن��د و به ظاهر دلاي��ل محكمي هم براي 
گفته هاي خودشان داشتند، لذا تاثير عميقي بر مبارزين ساير 
كشورها مي گذاشتند، درحالي كه حكومت  هاي اسلامي تجربه 

قبلي نداشت و تا آن روز منحصر به فرد بود.
جنبه ديگر خصوصيات فردي و روشنفكرانه افراد سازمان بود 
و آن اينكه بچه هاي سازمان مجاهدين نوعا از قشر متوسط و 
مذهبي بودند. آنها ممكن بود نمازخوان هم نباشند، اما خانواده 
و بس��تر خانوادگي و فكرشان مذهبي بود، ولي اينها به دليل 
همين خصوصيت ضربه پذير هم بودند، درس��ت مثل شير 
نوشيدني كه به همان ميزان كه مايه قوت است، ميكروب پذير 
هم هس��ت. اين بچه ها ميكروب پذيري شان بيشتر بود و به 
همي��ن دليل خيلي زود تحت تاثير القائات آنها قرار گرفتند، 
درحال��ي ك��ه امثال ما كه از طبقه پائين بودي��م و خودمان با 
تفكر و اراده خودمان وارد جريان مبارزه ش��ده بوديم، به اين 
سادگي ها تغيير نمي كرديم، در نتيجه من اين بستر فكري و 
آن عامل خارجي را دو عاملي مي بينم كه به هم گره خورد و 
اين جريان چپ را در سازمان به وجود آورد و معتقدم عضو 
سازمان مجاهدين تا زماني كه تحت آموزش هاي مجاهدين 
اوليه قرار داشت، تغيير در او مشكل بود. من اعتقاد ندارم كه 
عوامل رژيم يا امريكا و عوامل نفوذي وارد سازمان شدند و 
اين كار را كردند، بلكه معتقدم آنها بعد از اينكه اين جريان راه 
افتاد، بر اين موج سوار شدند و از آن نهايت استفاده را كردند 

و جهت دادند.
آيت الله قاضي چه موضع گيري اي كردند؟

نه تنها آيت الله قاضي كه آيت الله علامه طباطبائي هم طبيعي 
است كه به اين بچه  مسلمان ها اميدوار بودند و اينكه آرزوهاي 
خ��ود را برب��اد رفته ديدند و لذا ديگ��ر حمايت نكردند، اما 
ارتباطش��ان با امثال ما كه جزو گروه س��وم بوديم، همچنان 

پابرجا و خوب بود.
بعد از آزادي از زندان در س��ال 56، آيا آيت الله قاضي در 

مورد تغيير ايدئولوژي از شما سئوالي نكردند؟
چرا، محمد حنيف نژاد با ش��عار الله اكبر اعدام ش��د. همين 
كافي نيست؟ تا سال 50 آيت الله قاضي حساسيتي به سازمان 
نداش��تند، ولي از آن به بعد چرا. در س��ال 56 متاس��فانه اين 
طور شايع كرده بودند كه همه اعضاي مجاهدين ماركسيست 
ش��ده اند، درحال��ي كه اين طور نبود. آق��اي دكتر ميلاني كه 

عموي بزرگشان آيت الله العظمي ميلاني بودند، در زندان گفته 
بود من يك تار موي روحانيت را با هيچ كدام از اينها عوض 

نمي كنم.
ارتباط جديد ش��ما با آي��ت الله قاضي در چه چهارچوبي 

بود؟
م��ن در 14 آذر 56 از زندان آزاد ش��دم. دوس��تي دارم كه به 
واس��طه او با آيت الله قاضي تماس گرفتم و او دقيقا مطالب 
ما را به آقاي قاضي منتقل كرده بود. در آن مقطع تحت فشار 
شديد رواني هم بودم، چون از طرفي سازمان تغيير ايدئولوژي 
داده ب��ود و ديگ��ر روحانيت هم ما را قبول نداش��ت و مثل 
س��ابق امكانات در اختيارمان نمي گذاشت و از طرف ديگر 
بين خودمان هم اختلاف داشتيم و معلوم نبود كه كسي تغيير 
موض��ع داده يا نه و اين باعث ش��ده بود ك��ه ما از همديگر 
واهمه داشته باش��يم. به اين دليل با حضرت آيت الله قاضي 
طباطبائي تماس گرفتيم و اندكي بعد جريان 10 دي قم پيش 
آمد كه آن سرمقاله منتشر ش��د و تظاهرات صورت گرفت 
و منجر به ش��هادت عده اي ش��د. از اينجا به بعد ارتباط ما با 
آقاي قاضي تنگاتنگ شد. قرار شد ما منظما با ايشان تماس 
داش��ته باش��يم تا در حركت هائي كه قابل پيش بيني اس��ت، 
فعاليت مؤثر داشته باش��يم و همين طور هم شد. 29 بهمن 
دقيقاً تحت زعامت آيت الله قاضي انجام شد. ما قبلًا جاهائي 
را براي آتش زدن نشان كرديم و به ساختن كوكتل مولوتف 
پرداختيم. تهيه مواد براي ساخت كوكتل مولوتف در آن مقطع 
شك برانگيز بود و ما مثلًا نمي توانستيم براي ساختن 100 تا 
كوكتل مولوتف يكمرتبه برويم و يك كيلو كلرات پتاس��يم 
بخريم، بنابراين اين ميزان را تفكيك كرديم و به طرق مختلف 
مواد را تهيه و كوكتل مولوتف ها را آماده كرديم. ارتباطمان با 
بيت آقاي قاضي اين قدر عميق بود كه مي فهميديم دقيقاً كي 
قرار است تظاهرات ش��ود. ما مي خواستيم از اين تظاهرات 
بهره ب��رداري كنيم، ولي 29 بهم��ن 56 تبريز نقطه عطفي در 
تاريخ حركت هاي دانشجوئي و مردمي شد. درست برخلاف 
سابق كه 70، 80 دانشجو مي ريختند و شعار مي دادند و بعد 
متفرق مي ش��دند، آن روز همه چيز رودررو بود و تا سقوط 

رژيم پهلوي ادامه پيدا كرد.
ب��ه نظر من اين حاصل جمعي بود كه جنبش مس��لحانه به 
وجود آورده بود. انسان نبايد فداكاري هاي آنها را هم از نظر 
دور بدارد. قبلا مردم اين اعتماد به نفس را نداشتند كه با پليس 
رودر رو ش��وند، ولي در 29 بهمن در تبريز، مردم رودر روي 
پليس ايستادند و همين الگوئي براي ساير شهرهاي ايران شد. 
ديگر ترس از پليس ريخت. من آن روز پليس هائي را ديدم 

كه كلاه از سرش��ان افتاده بود و داش��تند به سمت ارگ فرار 
مي كردند.

يك خاط��ره اي هم از آيت الله قاض��ي طباطبائي دارم. همان 
دوستي كه گفتم نزديك به ايشان بود، روزي كه كنسولگري 
آمريكا را در تبريز تصرف كرديم و آرم آن  را كنديم، يكي از 
افراد ما روبروي كنسولگري تركيه توسط سربازي تير خورد 
و شهيد شد. جلوي كنسولگري امريكا يكي از دوستان ما كه 
الان جزو جانبازان اس��ت، توس��ط نارنجكي كه به سمت ما 
انداخته شد، مجروح شد. ايشان تركش توي سرش هست و 
الان كه 32 سال مي گذرد، هنوز زنده است كه معجزه است. ما 
در چهار راه شهناز سابق بوديم. آن روزها كه موبايل نبود و اگر 
كسي مي خواست به ما خبر بدهد بايد مي آمد و پيغام مي آورد 
تا هماهنگي در تظاهرات را حفظ كنيم. ما اش��تباه كرديم و 
چهار راه شهناز را بستيم و از خروج مردم جلوگيري كرديم، 
غافل از اينكه آنجا تيراندازي ش��د. تا اين خبر به ما برس��د، 
تعداد زيادي در اثر تيراندازي كنسولگري امريكا و تركيه زير 
دست و پا ماندند. تا اين خبر به ما رسيد، ما مانع را برداشتيم 
و درست مثل آبي كه پشت سدي جمع شده باشد، جمعيت 
رها شد. مردم كه از تيراندازي كنسولگري ها عصباني بودند، 
ريختند و همه ميخانه ها را زدند و شكستند. خدا رحمت كند، 
آقاي رحمان دادمان را كه دس��ت مرا كه  زير تلنبار جمعيت 
گرفتار شده بودم، گرفت و كشيد و ناگهان سيل جمعيت رها 
ش��د. ايشان در عين حال كه مرا نجات داد، افرادي را هم كه 
آن زير مانده بودند، نجات داد. نكته جالبي كه مي خواس��تم 
بگويم اين است كه اينهائي به بچه ها تيراندازي كردند، حتي 
يك تير هم به طرف ماش��ين آقاي قاضي كه تشريف آورده 

بودند، نينداختند.
چرا؟

دليلش اي��ن بود كه اگر اين كار انجام مي ش��د، حمام خون 
راه مي افتاد و ديگر كسي به كسي رحم نمي كرد. تبريز شهر 
خاصي اس��ت سواي ش��هرهاي ديگر. در اينجا آگاهي هاي 

سياسي در سطح بسيار بالايي است. ممكن است در بعضي 
از مسائل اجتماعي آگاهي نسبت به بعضي شهرها پائين باشد، 
ولي از نظر آگاهي هاي سياس��ي جزو ش��هرهاي منحصر به 
فرد ايران و ش��ايد جهان باشد. شما اگر سفرنامه طالبوف و 
س��ياحت نامه ابراهيم بيگ را خوانده باشيد، به خوبي متوجه 
اين نكته مي ش��ويد كه اين ويژگي هيچ فرقي نكرده اس��ت. 
در آنجا مي زنند حاكم را مي كش��ند، در اينجا مي ريزند خانه 
حاكم را غارت مي كنند. آن روز رژيم هم مي دانست كه اگر 
به آقاي قاضي كوچك ترين چشم زخمي  برسد، عكس العمل 
مردم چنان غيرمنتظره و طوفاني مي شود كه ما هم نمي توانيم 
جلودار مردم باشيم. ما به صورت تشكل شركت كرده بوديم، 

آيت الله قاضي بايد به تنهائي به همه امور 
رس�يدگي مي كرد. آن هم�ه افرادي كه 
دستگير مي شدند، بايد تكليفشان معلوم 
مي ش�د و صدها مس�ئله ديگري كه تا 
قبل از تشكيل نهادهاي انقلاب برعهده 
ايشان بود. اگر از حق نگذريم شخصيت 
آق�اي قاضي چه قبل و چه بعد از انقلاب 
بسيار مظلوم واقع شده است. اينكه چه 
مي ت�وان كرد كه اين مظلوميت تخفيف 
پيدا كند نمي دان�م، ولي مي دانم كه اين 

چهره بسيار ناشناخته و مظلوم است.
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مع الوصف نمي توانس��تيم اوضاع را كنترل كنيم. آن دوستم 
رفت و سوار ماشين آيت الله قاضي شد و بچه ها ماشين را تا 

منزل ايشان اسكورت كردند.
در 29 بهمن نقش آيت الله قاضي چه بود؟

نقش اصلي با ايش��ان ب��ود، يعني اعلاميه را ايش��ان مي داد، 
تظاهرات را ايشان دستور مي داد و ايشان از تظاهرات پشتيباني 
مي كرد. در آن زمان جز آيت الله قاضي، آيت الله انزابي و چند 
نفر ديگر هيچ كس در تبريز از اين جريان حمايت نمي كرد. 
الان آقايان آمده  و توبه كرده اند و سركار هم هستند. اسلام دين 
واس��عه رحمت است. من از كسي نام نمي برم، ولي يكي از 
همين آقايان جلوي روي شخص بنده به آقاي قاضي توهين 
خيلي بدي كرد. آن موقع اينها در تظاهرات و اعتراضات نسبت 
به رژيم ابداً  شركت نمي كردند، به همين دليل مي گويم آقاي 
قاضي تنها كانون مبارزه بود. شهامت آقاي قاضي بي نظير بود. 
ايشان واقعا نمي ترسيد. در آن موقع در تبريز كمتر روحاني اي 
بود كه اين شجاعت را داش��ته باشد. در آن شرايط، اعلاميه 
دادن و آن حماي��ت علني و مخفي از تظاهرات و اعتراضات 

خيلي شجاعت مي خواست.
اشاره كرديد كه آيت الله قاضي با گروهي كه با اسلحه هاي 
گرم ابتدائي مثل كوكتل مولوتف مبارزه مي كردند، ارتباط 
تنگاتنگ داشتند. آيا اين ارتباط بعد از پيروزي انقلاب هم 

ادامه يافت؟
بل��ه، اين همان گروهي بود كه بعداً در برابر خلق مس��لمان 
ايس��تاد. اگر حركت كردس��تان در اينجا ادامه مي يافت و به 
آذربايجان شرقي سرايت مي كرد، مشكل خيلي عظيمي پيدا 
مي شد. ايشان در واقع يك گروه مسلح بدون نام را در اختيار 
داشت. انسان نبايد همه كاري را به خودش نسبت بدهد. گروه 
حاج محمدحسن عبد يزداني و هيئت هاي حسيني كه آنجا 
بودند و ش��هيد تجلي را در 29 بهمن، تقديم انقلاب كردند، 
براي خودشان كلي وس��ايل آماده كرده بودند كه جاهائي را 
آتش بزنند. از 137 مورد آتش سوزي كه اعلام كردند و بالاي 
200 تا بود، فقط 43 موردش را ما انجام داديم. بقيه اش را ساير 
گروه هائي ك��ه تحت زعامت آيت الله قاضي بودند، از جمله 
همين گروه هيئت هاي حس��يني انجام دادند. آن موقع آقاي 
محمدحسن عبد يزداني فراري بودند، ولي با آيت الله قاضي 
تماس مستقيم داشتند و اين فعاليت ها را انجام مي دادند. در 
واقع ما چند گروه بوديم كه اين كارها را تحت زعامت آيت الله 
قاضي انجام مي داديم. آنها به صورت هيئت بودند، ولي ما به 

صورت گروه هاي تشكلي بوديم.
پس از پيروزي انقلاب نوع تعامل آيت الله قاضي طباطبائي 

با گروه هاي مسلح پيش از انقلاب چگونه بود؟
پس از انقلاب، آيت الله قاضي طباطبائي از همين افراد بي نام 

گروهي را داشتند كه از ايشان حمايت 
مي كردن��د. آيت الله قاضي ش��خصيتي 
بزرگوار و بس��يار با ادب بودند. حتي 
وقتي رج��وي و موس��ي خياباني نزد 
ايش��ان آمدن��د، آنه��ا را رد نكردند و 
پذيرفتند، ولي ديگر حمايت هاي سابق 
را نكردند. حتي توصيه هائي هم به اينها 
كردند، مخصوصا به احمد حنيف نژاد 
گوشزد كردند كه راهت را تغيير بده و 

به خط امام بيا.
آيا س��پاه هم از همين گروه هائي كه 

اشاره كرديد تشكيل شد؟
كميته ها از همين گروه ها تشكيل شدند. 
مهدي باكري با من تماس داشت. ايشان 
اهل اروميه بود، ولي در مياندوآب بزرگ 
ش��ده بود. آن موقع در تبريز تحصيل 
مي كرد. قبل از آن در سال 54 شخصي 
به نامه يوس��ف ذكري اهل شمال، هم اتاق آقا مهدي بود. او 
در داخل زندان متاسفانه با پليس همكاري مي كند. اين خبر را 
س��اير زندانيان به من كه در زندان قزوين بودم، رساندند. من 
اين خبر را رساندم به خانه و آنها به آقا مهدي رساندند! او آن 
قدر به يوسف اطمينان داشت كه حتي وسايلش را هم جمع 
نكرده بود. مي رود كه وسايلش را جمع كند،  مي بينيد ساواك 
ريخته در خانه. از همان جا برمي گردد و فرار مي كند. شهيد 
باكري به واسطه ما و همان دوستي كه اشاره كردم با آيت الله 
قاضي در ارتباط بود. آن دوس��ت ما ماركسيست نشد، ولي 
چندان هم پايبند بعضي از مسائل نيست و من در كتابم هم 

نامش را نياورده ام.
آيا سپاه كه تشكيل شد، بار شما و مرحوم دادمان و آقاي 

خرم شركت داشتيد؟
بله، هم ما بوديم و هم همان ش��خص بود. آقاي قاضي هم 
فرماندهي را به عهده داش��تند. پادگان را خواهرزاده ايش��ان، 
آق��اي محمد الهي رفتند. من اولين كميت��ه را در قلب خلق 
مسلمان يعني محله حكم آباد، يعني جائي كه نماينده آيت الله 
شريعتمداري در آنجا بود، تشكيل دادم. همان كسي كه عرض 
كردم پس��رهايش با ما دوستي قديمي و سابقه داري داشتند. 
از بچگ��ي رفيق بوديم. اولين كميته  را من در آنجا درس��ت 
در دمادم پيروزي انقلاب ايجاد كردم. افسري بود اهل حكم 
آباد كه بسيار آدم با شخصيتي بود. ايشان فرمانده گردان بود 
و اس��لحه يك گردان را آورد داد به ما و ما مس��لح شديم و 

حفاظت شهر را به عهده گرفتيم.
آيا اختلافي با آيت الله قاضي پيش آمد كه اين گروه ها كنار 

گذاشته شدند؟
اختلافات پس از ش��هادت آقاي قاضي پيدا شدند. تا ايشان 
زن��ده بود، اختلافي در بين اين گروه ها نبود، يعني به عبارت 
بهتر، آقاي قاضي محور وحدت مبارزين در تبريز بود. بعضي 
از مس��ائل در حد و اندازه ما نيس��ت و اي��ن را بايد بزرگان 
بگوين��د. آيت الله قاضي تا بود، م��ا فعال كامل بوديم. پس از 
آنكه ش��هيد آيت الله مدني به عنوان امام جمعه انتخاب شد، 
باز هم وحدت بود. پس از آن مس��ائلي پيش آمد، آن هم نه 
توسط ايشان، توس��ط روحانيوني كه يا بي طرف بودند يا از 
گروه آيت الله ش��ريعتمداري كنده شده و به اين طرف آمده 
بودند. اينها اغلب سر س��ازگاري با افراد ريشه دار و قديمي 
و انقلابي طرفدار آقاي قاضي نداش��تند و افرادي مثل حاج 
محمد عبد يزداني هم با چنگ و دندان بعضي چيزها را حفظ 
كردن��د. قدرت را از ما گرفتند. م��ا را ايزوله كردند كه جاي 
تاسف است. شهيد مهدي باكري از سپاه تبريز رفت و مجدداً  
در اهواز به سپاه پيوست. آقاي دادمان آن طور و ديگران هم 
همين طور. من اينها را با اسامي و عللي كه باعث شد اينها كنار 
گذاش��ته شوند، در كتاب خاطراتم نوشته ام. حتي كساني كه 
برادرشان در جبهه شهيد شد. ما آن موقع خدمتمان لي اللهي  
بود. ش��ب و روز كار مي كرديم. از يك طرف پس مانده هاي 
نظام شاهنشاهي حمله مي كردند. كساني هم كه به علل ديگر 
مخالف بودند، امان نمي دادند و ما واقعاً  فرصت ديگري جز 

دفاع نداشتيم. ما در خدمت آيت الله قاضي بوديم و ايشان به 
تنهائي بايد به همه امور رسيدگي مي كرد. آن همه افرادي كه 
دستگير مي شدند، بايد تكليفشان معلوم مي شد و صدها مسئله 
ديگري كه تا قبل از تشكيل نهادهاي انقلاب برعهده ايشان 
بود. اگر از حق نگذريم شخصيت آقاي قاضي چه قبل و چه 
بعد از انقلاب بسيار مظلوم واقع شده است. اينكه چه مي توان 
كرد كه اين مظلوميت تخفيف پيدا كند نمي دانم، ولي مي دانم 

كه اين چهره بسيار ناشناخته و مظلوم است.
و سخن آخر؟

وقتي در 29 بهمن شهيد تجلي به شهادت رسيد، حركت آغاز 
شد. غير از 2 تا موتوري كه سر بازار به آتش كشيده شد، بقيه 
آتش سوزي ها با ما بود، منتهي بعد از ساعت 11/5 به بعد ما 
جزو تماش��اچي ها بوديم. من موتورسيكلت سوارها را صدا 
زدم و گفتم برويد آتش س��وزي ها را يادداشت كنيد. همه را 
صورت برداري كرديم كه جمعاً 260 مورد بود كه رژيم 137 
مورد اعلام كرد. ما 9 نفر ش��هيد نوش��تيم كه 13 نفر بود. اما 
مسئله مهم اين است كه از ساعت 11/5 به بعد ما تماشاچي 
بوديم و بقيه كارها را خود مردم كردند. من آن روز كساني را 
ديدم كه داشتند فعاليت مي كردند و راه ها را مي بستند كه واقعاً 
تعج��ب مي كردم. 29 بهمن نه در حيطه قدرت ما بود، نه در 
حيطه قدرت ساير گروه هائي كه موازي با ما با آيت الله قاضي 
در ارتباط بودند، فقط در حيطه قدرت مردم بود والسلام! آن 
موقع بود كه من ديدم پليس ها دارند به طرف شهرباني كه آن 

موقع پشت مسجد ارك بود، فرار مي كنند.

اختلاف�ات پس از ش�هادت آقاي قاضي 
پيدا شدند. تا ايشان زنده بود، اختلافي 
در بين اين گروه ها نبود، يعني به عبارت 
بهتر، آقاي قاضي محور وحدت مبارزين 
در تبري�ز بود. بعضي از مس�ائل در حد 
و اندازه ما نيس�ت و اي�ن را بايد بزرگان 
بگوين�د. آيت الله قاضي ت�ا بود، ما فعال 

كامل بوديم.
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